
núm. 184

JUNY10
ANY XVI

www.lamarinadigital.org
la marina

12 DE JUNY 
VINE AL PARAL·LEL

El dissabte 12 de juny el Paral·lel viurà
una jornada festiva per la revitalització
de l’artèria cultural més emblemàtica
de la ciutat. Des de les 11h fins a les 2
h hi haurà activitats per a tots els
públics repartides en 9 escenaris: sis
davant els teatres,  dos al Village i un
a la Mostra d’Entitats. Hi seran pre-
sents Amparo Moreno, Pasqual
Maragall, Toni Albà i Dagoll Dagom,
entre d’altres. L’avinguda estarà tan-
cada  des de la mitjanit del dissabte,
fins a les 14 h del diumenge. La festa
l’organitza l’Ajuntament de Barcelona i
la Fundació El Molino (FEM).

La Marina es prepara 
per a la seva Festa Gran!

Un any més, coincidint amb l’a -
rribada de l’estiu, el barri es
prepara per celebrar la seva

Festa Gran, batejada com les
Bacanals de Barelona. Per a l’ocasió
s’ha preparat un calendari d’actes
variat i atractiu que inclou des d’es -
pectacles familiars fins a correfocs,
actuacions musicals, balls populars i
actuacions geganteres. Els quatre
dies de festa començaran amb la lec -
tura del pregó, per part de la
Comissió de Festes de la Unió
d’Entitats de la Marina.

‘ESPECIAL MARINA FESTA’

AMB EL PROGRAMA DE

LES FESTES 

El Gran Concert
anirà a càrrec del
conegut cantant
Kiko Veneno

Els jardins de La
Bàscula acolliran el
Festival Artescape i
la festa dels tallers

El concurs
Fotobacanal premia
les millors imatges
de les festes
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En ple mes de maig, amb els arbres florint, es va portar a terme una
inoportuna poda als Jardins de Can Farrero. 

Uns dies 
per gaudir

Són molts els esforços que
l’organització de les Festes
de la Marina ha hagut de fer

per tal que els dies més alegres
dels nostres barris no es veiessin
deslluïts, a conseqüència dels difí -
cils moments econòmics que tra -
vessem. És per això que les enti -
tats s’han esforçat, fent valdre la
imaginació i les ganes, per tal de
crear activitats noves, més econò-
miques però igualment engresca-
dores, per a tots els públics.
Quan la gent té preocupacions
més importants, els ànims de cele-
bració desapareixen. Però precisa-
ment és en aquests moments quan
és més important valorar les bones
estones que aporten felicitat a les
nostres vides. És per això que
volem animar tots els veïns a dis-
frutar de la setmana de festa que
s’ha preparat per ells. 
Les propostes lídico festives per a
l’edició d’enguany passen tant pel
gran concert de Kiko Veneno, com
per les diverses actuacions que
duran a terme les entitats, o pel
nou concurs de fotografia,
Fotobacanal, que premiarà les
millors instantànies de les festes.
Un munt de propostes per rebre
l’estiu amb il·lusió. La mateixa
il·lusió que des de la Unió
d’Entitats s’ha posat en la prepara-
ció del programa, amb l’únic objec-
tiu que tots els veïns gaudeixin
d’uns dies diferents, un cop l’any.
Encoratgem els ciutadans del barri
a agrair aquest esforç amb la seva
assistència i implicació als actes.
Hem de recuperar la Barcelona
efusiva i solidària, que dóna res -
posta immediata i suport a qualse-
vol iniciativa, on la il·lusió per
emprendre nous reptes es materia-
litza en noves oportunitats. Ens
toca viure un temps gris, orfe de
rampells creatius, sense preten-
sions de cap mena ni empenta
social que doni suport i engresqui
als barcelonins. Hem de canviar la
dinàmica: que l’apagada analògica
no es converteixi en l’apagada de
la iniciativa social, lúdica i festiva.
Apel·lant a la Barcelona de l’Oriol
Regàs, exponent d’iniciatives cultu-
rals, innovadores i socials us
demanem la vostra participació en
aquestes festes.

RAMON ANGLÈS

FE D’ERRADES: El passat mes de maig es va publicar a La Marina una notícia titulada
Santiveri, la colònia d’una fàbrica. Cal concretar que l’expropiació dels terrenys de la fàbrica
Santiveri al passeig de l’Agrícola va coincidir amb l’Exposició Universal de Barcelona, i que el
seu trasllat va cavalcar entre l’any 1928 i 1929; i el bar que hi havia s’anomenava El Mono.
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El Xavi Camino i l’Elisenda
Tomás, educadors de carrer
responsables del barri de la

Marina, expliquen quina és la seva
tasca, com som els joves de la
Marina i a quins problemes i reptes
s’enfronten.

NOELIA BALDRICH
En què consisteix la vostra tasca?
Es centra en la prevenció i intervenció
amb joves en situació en risc d’exclusió
social. És una iniciativa que parteix d’un
projecte que s’anomena Partir de carrer
i que pertany a Serveis Socials de la
Marina. 
Treballem a tres  nivells: a nivell indivi-
dual, grupal i comunitari. Els casos indi-
viduals ens arriben a través de serveis
socials, dels instituts o fins i tot d’entitats
de barri. Una altra eina és a través de la
prospecció, fent rondes pel carrer.
Quins temes abordeu amb els
joves?
De tot tipus, des de salut fins a temes de
justícia. Sobretot formatiu, laboral, fami-
liar, aspectes socials comunitaris... A
nivell grupal, desenvolupem diversos
projectes que responen a la demanda
dels grups. Fem de gestor del procés. A
vegades, el grup acaba consolidant-se,
constituint una nova associació, i esde-
vé un projecte comunitari. A nivell comu-
nitari, recollim necessitats, situacions,
conflictes, i participen en projectes.
Quin és el perfil més habitual al qual
adreceu la vosta tasca?
Els grups són variats, però cada grup
en si mateix és molt homogeni. Les
situación són molt diverses, però el més
habitual especialment són les dificultats
formatives i laborals.
Com pal·lieu el desinterès formatiu?
Esperant que tinguin un interès. Les
estratègies són molt intuïtives, però la
principal és fer de vincle a través de
l’empatia, és quan  pots ser una eina
interessant, convertir-te en una eina
que  pots afavorir-los
Quins problemes acaben derivant en
exclusió social?
L’absentisme escolar. Quan fan el canvi
de primària a secundària, alguns aban-
donen els estudis i passen molt de
temps al carrer, perdent hàbits com lle-
var-se d’hora, que condicionen molt
després la inserció laboral. Treballem
aquests temes a través dels projectes

“Som una eina interessant
que els pot afavorir”

de grup, o acompanyaments individuals
que responen a les seves demandes.
Per exemple, en col·laboració amb l’as-
sociació La Nova Barcelona, hem fet un
projecte que respon a una demanda
d’un grup de noies de l’IES Montjuïc, que
volien crear un equip de futbol. Vam
crear les condicions perquè finalment es
creés Les Espartanes, i apuntar-les a la
lliga del Consell Escolar.
Jugar amb la pilota al carrer ha portat
conflictes a la plaça de Sant Cristòfol;
en feu de mediadors?
La medicació no és pròpiament el nostre
camp, però sí que, en determinades
situacions, podem intervenir, sobretot
recollint i derivant. En aquest cas, és el
que vam fer, derivar el cas al Serveis de
Resolució de Conflictes. 
Els pares poden adreçar-vos el fill
conflictiu?
Sí, evidentment. Sorgeixen demandes
dels pares, però resulta complicat inter-
venir per la demanda d’un tercer, quan

no hi ha una motivació del jove. També
un dels grans problemes és la interven-
ció al carrer. Els joves utilitzen l’espai
públic com un lloc de llibertat per poder
apartar-se de tots els espais reglats pels
adults. Fins que el jove no sigui cons-
cient de la seva problemàtica i vulgui ser
acompanyat en un procés per millorar
les seves condicions, no pots treballar la
demanda dels pares.
Quin és el principal problema?
Problemes en la formació. Joves que
deixen d’estudiar i als quals els hi costa
tornar, no els motiva. És un problema
perquè, d’altra banda, estan motivats per
treballar però el mercat laboral no els
absorbeix fàcilment, perquè sense for-
mació i sense experiència laboral és
molt difícil. Insistim molt en projectes
d’inserció en el procés formatiu o en un
híbrid que els porti a la formació, perquè
després entrin en pràctiques en el món
laboral. Hi veiem mancances. Sí que és
cert que tenim l’Institut de la Mercè, però

als joves els costa sortir del  barri per for-
mar-se, i calen més projectes formatius.
Aquesta dificultat per sortir del barri,
sobretot els autòctons, perjudica la seva
futura competivitat en el mercat laboral.
Els joves d’origen immigrant.  acostu-
men a conèixer bé la ciutat i estan més
disposats a moure's. 
Feu pedagogia formativa?
Concretament la fa el Punt d’Informació
Juvenil al Punt Multimèdia, encara que
treballem conjuntament. Fem pedago-
gia sobre els PQPI, cursos de “repesca”
per a estudiants que no han acabat
l’ESO. Els permet aprendre un ofici, fan
pràctiques en empreses i tenen l’opció
després de fer un examen d’accés a
cicle mitjà.
Quina valoració feu d’aquests quatre
anys com a educadors de carrer?
És complicat fer-ne una valoració,
sobretot quantitativa, numèrica; penso
més a nivell qualitatiu. L’èxit és quan al
cap dels anys veus la persona més
adulta, més madura, i veus que ha
aconseguit consolidar el seu projecte de
vida. Han de passar més anys.
Quin és  el pitjor enemic a combatre?
La impaciència. Volem resultats ja. És
un reflex de la societat. Podríen interpre-
tar-ho també com un motor, una motiva-
ció, però es cansen molt ràpidament i
passen a una altra cosa. El compromís
és molt fràgil, molt propi de la societat
actual; amb tant flux d’informació can-
vien d’interès d’un dia a un altre. També
és qüestió de l’edat.
Els casos molt conflictius els trac-
teu?
Sí. Però cal aclarir que no intervenim en
seguretat. A vegades ens recriminen
que no hem intervingut en una baralla.
Treballem des de la prevenció. .Quan hi
ha baralles, situacions d’inseguretat, qui
ha d’intervenir és l’autoritat de la policia.
No som apagafocs.  Això no vol dir que
si ens trobem amb una baralla i conei-
xem els joves, intervinguem, però amb
certes limitacions; no tenim l’autoritat
suficient com per posar uns límits clars.
Tampoc ens interessa convertir-nos en
els dolents. Nosaltres podem col·laborar
en el desenvolupament de projectes a
mitjà termini, però conjuntament amb
les institucions, entitats i altres agents
que es veuen afectats per un conflicte... 
Estableixen vincles afectius?
Sí, és clar.

L’Elisenda, educadora de carrer de la Marina, amb un grup de joves.
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la marina agraeix les cartes dels lectors. Totes les cartes hauran d’anar signades, tenir una extensió no superior a 10 línies, l’adreça i el telèfon. La publicació es reserva el dret de resumir o extractar-ne el contingut.
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Ascensión del Río Martín    La Marina 

Jordi Oriola i Folch      Eixample @

@

Altre cop hem de dir “lo riu és vida”
Des del 1970, les Terres de l’Ebre han estat en peu de guerra defen-
sant el riu Ebre davant governs de tots colors. El 2000, el govern
d’Aznar va voler imposar un Pla Hidrològic Nacional i la Plataforma en
Defensa de l’Ebre va organitzar la resistència. Els partits rivals del PP
van veure l’oportunitat de fer-li mal, i la premsa afí a aquests partits va
caldejar l’ambient, arribant a convocar les manifestacions. Així, a
Barcelona, el 25 de febrer del 2001 la marxa Per una nova cultura de
l’aigua va aplegar una marea humana de 300.000 persones i, efectiva-
ment, va ser un cop molt dur per al PP, que tres anys més tard va
acabar perdent les eleccions. El govern entrant de Zapatero es va fer
ressó de les mobilitzacions i va derogar el PHN. Però les coses no
han canviat tant com podríem imaginar: el govern socialista i el tripartit
català han seguit la política de transvasar aigua. No han fet un gran
transvasament impopular, però sí múltiples minitransvasaments que,
en conjunt, poden arribar a ser tant o més perillosos. Per això la

Medidas anticrisis
Las últimas medidas anticrisis tomadas por el gobierno han encen-
dido los ánimos. Que hay que hacer algo está claro, ¿pero por qué
se ha pensado en la rebaja del 5% del sueldo base de funcionarios
y estatutarios y no se ha pensado en los “premios” por objetivos
alcanzados? ¿Por qué se le ha de pagar una prima anual muy sus -
tanciosa por hacer su trabajo de forma eficaz y que, por otra parte,
es la  obligación de todo trabajador? En Catalunya, también anun -
cian rebajas de sueldos y aumento del impuesto de transmisiones
patrimoniales, junto con el impuesto de actos jurídicos documenta-
dos. Si el Ajuntament no se hubiera gastado ese dineral en la con-
sulta sobre la Diagonal, tal vez no hubiera hecho falta subir estos
impuestos. Por otra parte, sólo se nos informa de recortes salaria -
les y sociales, pero no vemos por ningún sitio creación de nuevos
puestos de trabajo. ¿Creen nuestros políticos que recortando sala-
rios y eliminando ayudas desaparecerán por arte de magia los 4
millones de parados?

Sóc pensionista i tinc una pensió per invalidesa de
gairebé 600 euros. Dec un deute de 6.000 euros per la
compra d’un cotxe que fa tres mesos que no pago,
perquè no hi arribo. L’antic propietari ha amenaçat de
denunciar-me per no pagar, i embargar-me. Poden
embargar-me l’únic ingrés que tinc, la pensió?

En el seu cas no. Tot el tema dels embargaments està regulat
a la Llei de Judiciament Civil i hi ha un esglaonat, és a dir, par-
lant de diners, es pot embargar tot el que excedeixi el salari
mínim interprofessional. Actualment, aquest està fixat en uns
633,30 euros, amb la qual cosa es pot embargar tot el que
superi aquesta quantitat, i segons un porcentatge: com més es
guanya més es pot embargar. Però el que no arriba a 633,30
euros és inembargable, ja que es considera que és una renda
molt petita sense la qual la persona quedaria totament despro-
tegida, econòmicament parlant. Una cosa diferent és si té
algun tipus de patrimoni, com habitatges, cotxes, etc. Per això
només ens referim a la questió econòmica de salaris o pen-
sions.

El passat mes de febrer vaig tenir un accident de cotxe.
Feia poc temps que havia contractat una asseguradora i
la indemnització que m’han donat per accident de tràn -
sit és molt poca, amb la qual cosa no estic conforme.
Què puc fer?

En casos com aquest, s’ha d’anar en compte. Hem de dir,
primer de tot, que les indemnitzacions per accidents de tràn-
sit estan regulades per una llei, d’una forma molt meticulo-
sa. Si té una dolència determinada cobrarà tant, per cada
dia de baixa cobrarà tant, etc. És una cosa que, en principi,
està molt reglamentada. Ara, després ve la gràcia de l’advo-
cat que, lògicament, anant a judici i conduint-ho tot d’una
manera raonable, pot incrementar aquesta indemnització.
Amb la qual cosa, la majoria d’asseguradores cobreixen les
despeses de reclamacions judicials. En aquest cas, el que li
suggereixo és que vagi a un advocat amb la pòlissa, per
veure si li queda cobert aquest assumpte. Primer, no li cos -
taria un cèntim si ho cobreix l’assegurança i, segon, ho esta-
ria supervisant d’una forma permanent. 

L’advocat
respon

L’avocat Toni Pons, del
despatx d’advocats Pons
Advocalia, respondrà a
les vostres preguntes,
que podeu enviar a

alternativa@
alternativabarcelona.com

La gent opina: S’hauria de sancionar anar desvestit pel carrer?

Samantha
Aldazabal 

Perruquera

“Crec que no està bé que la
gent vagi despullada pel carrer,
principalment pels nens petits,
perquè no se’ls està donant un
bon exemple”.

Jaume
Jimeno 

Jubilat

“Considero que és una incon-
gruència. Hem de permetre que
els estrangers vagin desvestits
pel carrer quan nosaltres no hi
anem? Veig bé que es sancioni”. 

Sonia 
Cortés 

Informadora
de centre cívic

“No es fa cap mal per anar des-
vestit, però també és cert que hi
ha unes normes socials que
s’han de respectar. Estic d’acord
amb petites sancions”.

M. Jesús
Jiménez 

Jubilada

“Potser no s’hauria de sancionar,
però sí que s’hauria de donar un toc
d’atenció per tal que la gent vesteixi
correctament, no d’una manera pro-
vocativa”.

Propera pregunta: Creus que s’hauria de prohibir el ‘burka’?
Podeu respondre a: www.lamarinadigital.es

Per als lectors de La Marina, la primera consulta al despatx d’advocats Antoni Pons és gratuïta. 93 457 00 00

Alberto Torres Valcárcel    La Marina @

Una forma sutil de violencia
Yo lo conocí el 24 de septiembre de 1968, cuando nací en la calle
Aviador Franco (barrio Plus Ultra). Y hace 38 años que nos dimos
la mano, me enseñó lo bueno y lo malo de la vida, y me dio muchos
amigos que todavía conservo.
En él aprendí a respetar a todo el mundo, en sus calles siempre
había una pelota para echar un partido. Pero esto se acaba. Ahora
está sucio y abandonado y mi barrio, con muchos años, ya pide una
reforma que le deje respirar. Quiero ver mi barrio limpio y guapo. 

Plataforma en Defensa de l’Ebre i més de 100 entitats vam haver de
convocar una altra gran manifestació a Barcelona el passat diumenge
30 de maig a les 12 h, per demanar al Govern espanyol que compleixi
les directives europees sobre l’aigua i que fixi els cabals mínims dels
rius -en especial el Ter, el Segre i l’Ebre, pel gran perill de sobreexplo-
tació i de les aigües, que pot fer desaparèixer el delta de l’Ebre. Però
aquesta vegada cap gran partit, ni cap gran mitjà de comunicació els
van donar suport. De fet, els agradaria que la manifestació fos invisible.
Ara no interessa ni a dretes ni a “esquerres”. Aquesta vegada la gent
de l’Ebre estan sols... només ens tenen a nosaltres, a la ciutadania
responsable.

Javier González    La Marina @

Ser el primer no sempre és bo
Felicitats! Espanya està la primera del món en almenys una cosa:
les primes que cobraran els jugadors de la selecció si guanyen el
Mundial, uns 600.000 euros per cap. Per suposat, aquesta xifra en
si mateixa ja és motiu de vergonya en aquests temps difícils. Tot i
això, el més greu són les circumstàncies que rodegen l’assumpte.
Tots els partits polítics consideren excessiu el premi, però ningú fa
res. L’argument del Consell Superior d’Esports és que només un 6%
del seu pressupost prové de l’estat. D’on prové la resta?
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La vida de Roman Polanski (1933) està plena de tragèdies i situacions
estranyes. D’origen jueu i instal·lat amb els seus pares de Cracòvia, va
veure morir la seva mare en un camp d’extermini, quan només era un nen,

i amb l’horror de la II Guerra Mundial de fons. Va estudiar cinema a Lodz i des-
prés d’alguns curtmetratges va aconseguir l’èxit a Cannes, amb El cuchillo en
la cabeza (1961) i sobretot amb Repulsión (1965). 
Va fer el salt als EEUU i es va casar amb la bellíssima Sharon Tate, amb qui va
rodar El baile de los vampiros, i més tard, amb Mia Farrow, la terrorífica La
semilla del diablo, que resultaria excel·lent i premonitòria. La tragèdia va planar
de nou sobre el cineasta polonès. La seva dona, embarassada de vuit mesos,
va ser una de les víctimes de la massacre que Charles Manson i el seu grup
van realitzar a la casa de Polanski, que es trobava filmant Macbeth i es va sal-
var del salvatge assassinat del fatídic dia 9 d’agost del ‘69.
El 1977 se’l va involucrar en un escàndol d’abús sexual que encara cueja. Se’l
va extradir dels EEUU, on mai més ha tornat, ni tan sols per recollir el seu
Oscar per El pianista, el 2002. La seva darrera pel·lícula, El escritor, és un
excel·lent thriller polític basat en la novel·la de Robert Harris. Té referències a
la corrupció política i a la venda que el poder produeix als ulls dels que l’osten-
ten i amb la influència gens dissimulada del mestre Alfred Hitchcock. Polanski
narra amb ritme la història d'aquest “negre” escriptor, aquest fantasma del títol
original que corregeix les memòries de l’exprimer ministre transsumpte de Blair.
Amb un final inesperat que ens recupera el gran director de Tess o Chinatown
i ens allunya del badall molest tan freqüent en bastants pel·lícules.

L’Acomodador

JUAN BIBIAN CINEASTA

L’escriptor fantasma

M’acomiado del mes de maig a l’espera d’una trucada, ring,ring...; potser
hauríem de canviar l’onomatopeia (so o conjunt de sons que recorden
o evoquen el contingut mental associat a una paraula determinada), i

posar una musiqueta. La qüestió és que estic escribint, pensant que d’un
moment a l’altre: ring,ring..., “digui’m?”, “que sapigueu que en Joan  ja ha arri-
bat al nostre planeta terra”. Quina alegria! Serà un nen afortunat, desitjat i
envoltat d’amor, molt d’amor. La meva estimada amiga Mar i el pare de la cria-
tura, en Quim, vetllaran amb molta cura per ell i tot el seu entorn també.
Benvingut i felicitats! 
Ring, ring... Ja no espero cap noticia més, crec. Ja he parlat amb ma mare de
l’última enquesta de població activa: la taxa d’atur de menors de 25 anys és del
44% i ja tenim més de 100.0000 aturats majors de 45, i d’aquest  tema a casa
en tenim una mostra. “Potser en aquests casos, un 5% de reducció del sou és
millor que l’acomiadament”, m’ha dit un amic meu. No, blasfèmia! Diguis el que
diguis, jo tinc una idea molt clara de com és tot. D’acord, peró si això represen-
ta una conversa, un intercanvi d’idees, no creus que el poble sobirà ens empas-
sem moltes coses sense qüestionar res? Sense demanar responsabilitats? No
creus, per un moment, que molts negocis (petites i mitjanes empreses) han
hagut de tancar, però que la política sembla un bon negoci, i rendible? No creus
per un moment que estem en un moment de “sálvese quien pueda”? I millor no
dir res, tal com tenim el panorama... Crec que no m’han de trucar, no he con-
tractat res. Tinc informació recent de familiars i amics; així doncs, crec que
espero la bona notícia... Arriba la suor, disculpeu la calor.

En aquests dies, apareix als diaris el panegíric amb la mort de Dennis
Hopper de càncer de pròstata als seus molts vívids 74 anys, en els quals
ha fet de tot menys passar desapercebut. També, d’alguna manera, ha

quedat definitivament liquidat el càsting més recognoscible de Rebelde sin
causa (1955), la pel·lícula que va encapçalar un gran canvi dins la història del
cinema en mostrar les insatisfaccions juvenils d’una generació nova per a la
pantalla. 
James Dean es va anticipar a tots i, una setmana abans de l’estrena, es va
estampar amb el seu Porsche contra un arbre. Amb només tres obres i 24 anys,
la personalitat de l’actor va quedar definitivament associada al nom de la
pel·lícula, convertint-lo en una icona imitada fins a l’avorriment per tots aquells
actors amb pretensions pertorbadores.
L’altre adolescent rebel era Sal Mineo, la decadent carrera del qual es va res-
sentir de la seva condició d’homosexual. De fet, la seva mort a punyalades el
1976, es va investigar com una conseqüència inevitable. El 1979 moria
Nicholas Ray, el director de la cinta i  responsable de l’associació de tanta lum-
brera que, alcoholitzat i arruïnat pel joc, va permetre que Win Wenders filmés
la seva pròpia mort. 
Nathalie Wood va sortir a navegar un dia de 1981 amb el seu marit Robert
Wagner i el seu potencial amant  Christopher Walken. El seu cos va ser trobat
a les poques hores flotant i el cas es va tancar com accident. La seva germa-
na vol reobrir el cas. Nathalie li tenia fòbia, al mar. Crec recordar que la pel·lícu-
la era també molt depriment.

La Crònica

ANA T. HERRERA CRONISTA LOCAL

Un final curiós

Sota la música d’una possible vaga general, s’ha convocat, aquesta sí, una
aturada al sector públic per al proper dia 8 de juny. La protesta ha estat
motivada pel Reial Decret Llei proposat pel govern central on, entre d’al-

tres mesures, es concreta la retallada d’un 5% dels salaris del conjunt de tre-
balladors de les administracions públiques.
La mesura i la resposta sindical ha situat al centre del debat públic la tasca dels
empleats públics. La feina d’aquest col·lectiu ha estat qüestionada amb molta
freqüència. Les tasques que desenvolupen són molt diverses i complexes, per-
què cal recordar que són treballadors de les administracions públiques els
Mossos d’Esquadra, els sanitaris, el professorat, els bombers, els treballadors
socials, els empleats municipals, etc. Col·lectius amb problemàtiques diferents,
tasques molt distintes que tenen com a comú denominador que la seva patro-
nal és l’administració, central, autonòmica o local.
La resta de treballadors, els que treballen per al sector privat, contraposen l’es-
tabilitat del sector públic als riscos de l’empresa privada. Aquest argument és
cert, però cal afegir-hi alguns matisos. Sota el paraigua de l’administració públi-
ca també s’amaguen sous precaris i la indefensió de ser els primers a rebre
davant les conjuntares difícils. 
Així les retallades del govern Zapatero s’apliquen als seus treballadors, els
únics que durant els anys de bonança econòmica no han incrementat els seus
salaris més enllà de les previsions oficials. Cal tenir en compte que, mentre el
sector privat s’ha vist afavorit durant els anys de creixement econòmic, els fun-
cionaris s’han mantingut igual. 

El Jardí

XAVIER SANZ PERIODISTA

Els primers a rebre
La Columna Grega

MÍRYAM REYES COLUMNISTA

Esperant una trucada

la marina ni comparteix ni es responsabilitza de les opinions dels seus col·laboradors
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RAMON ANGLÈS

El passat diumenge dia 16 de
maig, el Centre d’Estudis de
Montjuïc va realitzar una nova

passejada pel Camí de l’Esparver,
una activitat didàctica en contacte
amb la natura, organitzada per tal de
donar a conèixer les herbes remeie-
res que encara es troben en aquesta
vessant de la muntanya del costat
Llobregat, que encara, i esperem que
per molt de temps, conserva el seu
caràcter natural. Iniciada als Jardins
de Can Farrero, la passejada, oberta
a tothom i gratuïta, va ser guiada per

El Centre d’Estudis de Montjuïc mostra les
plantes remeieres del Camí de l’Esparver
La sortida va estar
guiada pel veí
Ramon Anglès, un
gran coneixedor
de la zona

Anglès, rodejat del grup d’assistents. 

Ramon Anglès, membre del Centre
d’Estudis i col·laborador de La
Marina, descendent dels pagesos del
mas de l’Esparver i gran coneixedor
de la zona. Anglès va identificar i
mostrar sobre el terreny les herbes
que es troben en aquesta època, i va
comentar les seves aplicacions i la
manera de preparar els remeis, així
com, també, algunes espècies de la
fauna. 
Com en anteriors ocasions, aquesta
passejada va despertar un gran inte-
rès en la ciutadania, que va venir des
de diferents punts de Barcelona. Tots
ells van quedar molts satisfets tant
per la contemplació del paisatge com
de les explicacions que van rebre del
Ramon Anglès. Per aquest motiu,
fruit de la important demanda que hi
va haver, el Centre d’Estudis de
Montjuïc va tornar a convocar una
nova sortida per al diumenge 6 de
juny a la mateixa hora, les 11 del
matí, al mateix lloc de partida.

Vint anys repartint salut entre
la gent gran del districte
YAIZA GARCÍA

Amb una trajectòria de vint anys
repartint salut entre les perso-
nes grans de Sants-Montjuïc,

la Quinzena de Salut per a Gent
Gran arribava aquest any amb
noves propostes per ensenyar a
millorar la salut dia a dia. Entre riu-
res, els assistents del taller de risote-
ràpia s’ho van passar d’allò més bé,
mentre que els de taller de relaxació
tancaven els ulls seguint les indica-
cions de la monitora que impartia el
curs.
“Els cursos són importants, però
encara ho és més el fet que vinguin
caminant fins aquí per fer-los i que
es relacionin entre ells”, explicaven
els responsables de l’organització
de les jornades.
270 persones han participat de la
darrera edició d’una iniciativa que
cada any canvia d’ubicació, per tal
de facilitar que arribi a tota la ciuta-
dania del districte. Una de les nove-
tats de l’edició del 2010 ha estat la
creació del circuit urbà “Exercici físic

i relació social”, un recorregut pel
barri, d’una hora i mitja de durada. “El
camí passa pel mig del barri per tal
que la gent no hagi d’anar fins al punt
de sortida, sinó que es pugui incorpo-
rar còmodament al circuit quan
aquest passi per sota de casa seva”,

van explicar els organitzadors. Les
caminades tenen un efecte molt
beneficiós sobre la salut, ja que ajuda
a rebaixar el sucre, el colesterol i la
tensió arterial. Per això les jornades
també pretenen ser una excusa per
tal que la gent gran es relacioni i pos-

teriorment s’animi, juntament amb
d’altres persones grans, a sortir a fer
passejades en grup. 
L’edició d’enguany també ha organit-
zat una sortida al Jardí Botànic, guia -
da pels voluntaris de l’Associació
dels Amics del Jardí Botànic.

Els participants de les jornades,
reben un diploma a mans de la regi-
dora Imma Moraleda.

Un grup de dones gaudeixen de la
sessió de risoteràpia.

RAFEL VIDAL

MARTA CASALS
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Els horts urbans, una activitat
per a les persones jubilades 

REDACCIÓ ACTUALITAT

Un grup de veïns de la Marina
va visitar el passat dissabte
22 de maig el Jardí Botànic,

que es troba situat a la falda de la
muntanya de Montjuïc, en una sor -
tida organitzada pel centre cívic
Casa del Rellotge. L’activitat forma
part de les excursions mensuals
que organitza el centre cívic. 
Els assistents van poder gaudir de
la variada vegetació, provinent d’a -
rreu del món. Un guia els va acom-
panyar en el recorregut, tot expli -
cant-los les diverses espècies. El
bon temps va acompanyar els
veïns de la Marina, que van poder
gaudir de les plantes en tot el seu
esplendor, ja que moltes es troben
florides en aquesta època de l’any. El grup de visitants atenen les explicacions del guia.

RAFEL VIDAL

RAFEL VIDAL

Visita al Jardí
Botànic

JAVIER NAVARRETE

Els veïns de la Marina van poder
visitar l’hort urbà de Can
Mestres, en una jornada de

portes obertes organitzada el passat
dissabte 8 de maig per l’Àrea de Medi
Ambient de l’Ajuntament de
Barcelona. Mitjançant aquest acte,
amb la col·laboració de Temps de
Barri i Ona Nova, es va voler donar a
conèixer a tot els ciutadans del dis-
tricte l’existència, ubicació i funciona-
ment de l’hort urbà.
La jornada, que va començar a les 10
del matí, va comptar amb diverses
activitats. Per als nens hi havia uns
tallers on es construien petits espan-
taocells, seguits d’una exposició que
explicava la figura de l’hort urbà com
a projecte de ciutat. A més, els propis
usuaris de les parcel·les de Can
Mestres van fer visites guiades a tots
aquells que s’apropaven. Finalment
va tenir lloc un concurs de plats cui-
nats amb hortalisses de temporada.
El jurat estava format per dones
d’Ona Nova, que s’encarregaven de
dirigir el concurs i entregar els pre-
mis. La recepta guanyadora, un origi-
nal gaspatxo de maduixes, va rebre
una mesa de cultiu per muntar un
hort al balcó de casa. Als altres dos
finalistes se’ls va obsequiar amb un
llibre sobre com tenir plantes d’hort
als seus domicilis.   

Funcionament dels horts urbans
Barcelona compta amb una xarxa
d’horts urbans públics que es cedei-
xen per concurs durant 5 anys a per-
sones majors de 65 anys. El període
d’inscripció és d’un mes, entre el 10
de maig i el 10 de juny, i el sorteig es
fa a la seu del Districte. Actualment,
hi ha més de 300 parcel·les a tota la
ciutat, el que permet tenir la naturale-
sa més rural instal·lada a la ciutat.
Sonia Frías, directora d’educació
ambiental de l’Àrea de Medi Ambient
de l’Ajuntament de Barcelona, apunta
que els horts urbans compleixen una
doble vessant, la natural i també una
més social. Gràcies a aquesta inicia-
tiva, les persones grans poden estar
en un entorn saludable, tot mante-
nint-se actius i establint relacions
socials entre ells. A més, es fan visi-
tes escolars diàries que permeten als
infants conèixer el món agrari i esta-

blir relacions de convivència entre
generacions. 

Can Mestres
Can Mestres, situat al Camí de Can
Clos 1-9, va ser el primer hort urbà
organitzat, delimitat i reglamentat. Va
veure la llum el 1997 i va iniciar el
programa de la Xarxa d’Horts Urbans
de Barcelona. Té 52 parcel·les, de les
quals dues estan reservades a perso-
nes amb risc d’exclusió social.
Pep Ordóñez és el responsable de la
Xarxa d’Horts Urbans de Barcelona,
gestionats per l’Ajuntament. Com a
pagès que és, no dubta a qualificar
l’hort de Can Mestres com a “exem-
plar”. És un recinte amb planta medi-
terrània, que ha demostrat ser 100%
sostenible. Està perfectament condi-
cionat per rebre les visites escolars,
ja que té serveis especials per a
infants, espais per a fer tallers i una
zona coberta per si plou. A més, dis-
posa de vestuaris i dutxes per als
usuaris, i una granja d’animals.
Les jornades de portes obertes són
exemples de la transparència i parti -
cipació ciutadana que l’Àrea de Medi
Ambient de l’Ajuntament vol traslla-
dar a tots els horts de Barcelona.Un jubilat recollint ensiams del seu hort a la Masia de Can Mestres

L’antiga Masia de Can Mestres va oferir el passat 8 de maig, dins del pro-
grama La Marina Juga, una jornada de portes obertes, per tal de mostrar
als veïns com funcionen els horts urbans. Una inicitiva dirigida per a l’o-

cupació de persones jubilades. A més de cultivar la terra, en aquest espai
s’hi trobem animals de granja que es poden visitar.



NOELIA BALDRICH

El que fou president de la
Generalitat durant 23 anys, Jordi
Pujol, dedica el seu temps a treba-

llar en el camp del pensament. I d’aques-
ta reflexió, Pujol n’ha extret algunes con-
clusions que va anar desgranant a la
conferència que el  passat mes de maig
va oferir al Centre Catòlic de Sants. Amb
un auditori espectant, Pujol va començar
el seu discurs justificant la seva postura:
“He de mirar de mantenir-me al marge
perquè quan un plega i ha tingut molta
influència al país, ha de mirar de no fer
nosa”. Així començava el líder de CDC
un discurs crític amb la ideologia que,
segons ell, impera actualment a
Catalunya: “Tinc la sensació que a
Catalunya s’ha establert una mena d’he-
gemonia ideològica al camp del pensa-
ment que no ens anava bé”. “No és la
que necessitàvem per construir un país
sòlid, de progrés, capaç d’intervenir, for-
mar part d’Espanya d’una manera positi-
va pel conjunt de l’Estat”.

Per tirar endavant un país, cal un bon
IVA, en paraules de Pujol. I d’idees, V de
valors i A d’actituds. “Vull convèncer la
gent que un país que no tingui idees cla-
res, ni una persona, ni una família, ni una
ciutat, del que és, del que no és, del que
pot fer i del que no pot fer i del que vol fer,
no anirà endavant”. Idees clares, valors
forts, potents i conviccions sòlides.
Adjectius que l’expresident de la
Generalitat troba a faltar i que va exem-
plificar. En el cas de l’ensenyament, Pujol
creu que el model actual és molt permis-
siu, molt assembleista, i que s’ha d’exigir

un ensenyament de prestigi com el de
Finlàndia. “Bé, però a Finlàndia la gent
és seriosa. A partir dels set anys a les
escoles hi ha una disciplina, i si no apro-
ves els exàmens no passes de curs”.
Segons Pujol, si reclames autoritat et tit-
llen de retrògrada. “El no respecte no és
un problema d’eficàcia”.  
Un altre aspecte que va criticar va ser l’a-
nomenada cultura del no. “Si no remun-
tem aquesta tendència a oposar-se a tot
de manera sistemàtica, no anem bé”.
Pujol va enumerar un llarg llistat de nos:
“No al transvasament, no a les dessala-
dores perquè consumeixen molta electri-
citat, centrals nuclears no, centrals cicle
combinat no...”. “Això immobilitza la
societat, fa molt mal a Catalunya.” 
I de la cultura del no a la cultura del no

esforç. “Hem de recuperar la voluntat
d’esforçar-nos, de posar-hi el coll”, va
sentenciar. I en aquest punt, torna a
Finlàndia, Suècia i Alemanya:  “Són paï-
sos seriosos que hi posen el coll, que

compleixen els compromisos”. Una pos-
tura que reclama als grecs: “Ara els
grecs es queixen molt, però no han estat
seriosos, han llançat els diners, han gas-
tat el que tenien i el que no tenien, i fins i
tot a l’hora de passar comptes amb
Brussel·les han falsejat l’economia. És

clar que se’ls ha d’ajudar, però se’ls ha
d’exigir practicar la moral de l’esforç, amb
sentit de responsabilitat”.
Crisi econòmica, social, política i nacio-
nal que reclama un bon IVA per recupe-
rar, segons Pujol, també  l’autoestima
perduda:  “Hem de ser capaços d’oferir
un projecte de Catalunya que faci goig,
que integri la gent, que faci que els teus
fills siguin més que tu”.  
Finalment, el Molt Honorable va parlar de
compromís: “S’ha de prendre compro-
mís de debò per qualsevol cosa. Quan
era jovenet tenia molt arrelada la convic-
ció de dedicar-me a Catalunya, no era un
valor líquid, sinó sòlid. Quan et cases has
de jugar sobre la carta de la fidelitat, i si
tu no tens valor consistent no faràs mai
l’esforç”.
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“Sobre aquesta crisi pesa el 
desgavell, la manca d’IVA”
Pujol reclama idees clares, valors sòlids i actituds positives per tirar endavant el país 

Jordi Pujol, durant la seva conferència al Centre Catòlic de Sants el passat mes de maig.

“Tinc por que a Catalunya això
pugui passar una mica (com a
Grècia) i he decidit dedicar-me
a l’IVA”

L’Estatut: “Ho hem pensat bé
això? Com ho hem de fer? Com
s’ha de plantejar? Hem calculat
bé les nostres forces i les forces
dels altres?”

RAFEL VIDAL
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La interrelació entre ciutat i port és vital per tal de reconquistar la qualitat urbana i la
internalització de l’economia de la ciutat de Barcelona
N. BALDRICH / Y. GARCIA

El concepte Barcelona ciutat por-
tuària té més significat que mai:
el port integrat a la gran urbs; el

port com a pont d’internacionalització
de l’economia; el port per recuperar la
qualitat de l’espai urbà; port-ciutat, un
tòtem indissociable. Sota aquestes
premisses Idelfons Cerdà i  l‘enginyer
Jose Rafo van dissenyar el futur de
l’autoritat portuària. 150 anys des-
prés, les directrius del Pla Cerdà són
consignes de futur per als enginyers
que el passat mes de maig van parti-
cipar a la jornada El puerto y la ciu-
dad de Barcelona: 1820-2010, que es
va celebrar a la Sala Port Vell del
World Trade Center.  
Han passat quatre segles des que
Cerdà, incorporant al seu pla el pro-
jecte del seu amic Rafo, abordés les
complexes relacions entre la ciutat i
el recinte portuari, un debat que, en
paraules del president de l’Autoritat
Portuària, Jordi Valls, encara es pro-
dueix. Valls va qualificar l’obra de
Cerdà com cabdal de l’urbanisme i
amb plena vigència pel desenvolupa-
ment de la infraestructura portuària.
El Pla Cerdà concebeix el port de
Barcelona com un pont per a la inter-
nalització de l’economia catalana.
Per aquest motiu, considerava
imprescindible vies ferroviàries que
connectessin el port de Barcelona
amb el de Santander, així com una
bona connexió en les telecomunica-
cions. Un gran sistema de conne-
xions viàries i ferroviàries, encara
assigantures pendents amb el que es
el seu hinterland, Barcelona,  i
Catalunya i  Europa. Un altre aspecte
que recollia el projete de Rafo era
aconseguir més raser dels dics, per
aigües més segures, més calat,
ampliar molls  com el del Prat, i

també ampliar infraestructures bàsi-
ques pel trànsit, i les zones logísti-
ques, com la ZAL. Reflexions absolu-
tament actuals al segle XXI, va con-
cloure Valls, per donar, tot seguit, la
paraula al president de la Fundación
Esteyco, Javier Riu-Wamba, qui va
exposar una lúdica reflexió: “Què és
més important per a Barcelona, el
Barça o el Port? Sens dubte el port,
ambdós comparables en  pressupost
però la contribució de port al PIB de
Catalunya és incomparablement
major”, va respondre, per continuar:
“El port juga en lliga nacional,però
sobre tot internacional . Ha d'estar
entre els més atractius i eficients”.
Finalment, va apuntar que “el futur de
Barcelona està lligat al port, tot i el
seu desconeixement. Ocupar-nos del
port és ocupar-nos del més valuós
que tenim en aquests temps de des-
esperança. Manifestem l'esperança
que el port sigui el motor del rellança-
ment econòmic, perquè està unit al
món, i els aires de prosperitat vindran
més de fora que d’endins”. Rinio
Bruttomesso, del centre Città d'Acqua
de Venecia, va posar l'èmfasi en la
imprescindible relació teixit urbà i
recinte portuari. Va parlar dels èxits de
convivència dels dos agents i com les
activitats portuàries són, en molts
casos, compatibles  i  compartides
amb els usos urbans. Va il·lustrar la
seva exposició amb els exemples de
Gijón, on el port no ha penalitzat la
ciutat, sinó que ha donat millor quali-
tat urbana. El teatre òpera d'Oslo és
un  altre exemple de com bona arqui-
tectura en un espai públic a la vora del
mar és un gran atractiu. Una  evidèn-
cia que tant Cerdà com Rafò van prio-
ritzar per desenvolupar el futur de la
ciutat portuària i que ara per ara, és la
millor carta de navegació.

El president de l’Autoritat Portuària, Jordi Valls, i el president de
la Fundación Esteyco, Javier Riu-Wamba, van presidir la xerrada-
col·loqui sobre el Pla Cerdà i la seva influència en el desenvolu -

pament i el futur del port de Barcelona

El Pla Cerdà, carta de navegació del Port

OSCAR FERRER - PORT DE BARCELONA

PORT DE BARCELONA
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JAVIER NAVARRETE

La plaça de la Marina va acollir
el passat 8 de maig per octava
vegada la Trobada de Labors,

que organitza l’Associació de
Dones Artesanes de Vestits
Regionals. L’acte reuneix dones de
tot Catalunya en una jornada de
participació i agermanament entre
aficionades a les labors. La con -
centració es fa una vegada a l'any i
sempre cau entre abril i maig.
María Luisa Jorge, professora i
presidenta de l’Associació de

Dones Artesanes de Vestits
Regionals, s’enorgulleix de l’acte;
tot i que ja existien trobades de boi-
xet, les dones de la seva associa-
ció, juntament amb una altra de
Badalona, van ser les primeres a
organitzar una concentració de
labors. 
La plaça de la Marina es va omplir
de grans taules allargades per aco-
modar dones de tot Catalunya:
Santa Eugènia de Berga (Vic),
Terrassa, Sant Adrià, Sabadell,
diferents barris de Barcelona, etc. 

La vuitena Trobada de
Labors omple la plaça de la
Marina de fils i artesanes

OLGA MACHADO

El passat dijous dia 13 de maig a
la biblioteca Francesc Candel
es va celebrar una xerrada

informativa sobre Els reptes de la
nova  immigració. Aquesta xerrada
forma part d’un programa que es fa a
les escoles per potenciar les expecta-
tives de nois i noies immigrants. La
reconeguda escriptora Patricia
Gavancho va explicar la seva expe-
riència personal com a immigrant, i
com a convidat especial va assistir
Oriol Amorós i March, secretari per a
la Immigració de la Generalitat de
Catalunya.

Si bé és cert que en pocs anys s’ha
produït a Catalunya un canvi extraor-
dinari en tema d’immigració, també ho
és que això no és la primera vegada
que passa. L’any 1931, el 31% de la
població catalana era no nascuda a
Catalunya; el 1972, ho era un 38%; i
en l’actualitat, un 37%. Entre aquests
anys hi ha diferències i similituds. La
principal diferència és que als darrers
anys s’ha produït un procés migratori
no regulat i que ha afectat tot el terri-

Dones de diferents punts de Catalunya fent labors a la plaça de la Marina

RAFEL VIDAL

Els reptes de la nova immigració

tori espanyol. Als anteriors processos
migratoris, les ciutats van ser les
grans receptores migratòries, però ara
ho són també els pobles ja que, degut
als elevats preus dels habitatges, la
gent  ha hagut de marxar als pobles,
on el preu de la vivenda és més asse-
quible. 
Els ponents van coincidir en el fet que
és molt important que els catalans tin-

guin en compte què és la immigració i
les dificultats que comporta. La seva
conseqüència directa és que els barris
canvien, tot i creant-se barris marro-
quins, xinesos, romanesos... Tot això
genera en la població d’acollida un
sentiment d’invasió. Sorgeix així el
conflicte pel territori. 
Cal pensar que els immigrants, quan
arriben, necessiten dignitat i oportuni-

tats o expectatives, i aquestes eines
els hem de donar al més aviat possi-
ble. 
Els conferenciants van assenyalar que
hi ha casos que són extremadament
conflictius, perquè la seva càrrega cul-
tural és molt diferent de la nostra. 
Un altre tema de conflicte és la llengua
i la cultura catalana, i la por dels cata-
lans de poder arribar a perdre-les. Una
solució teòrica seria que Catalunya
aconseguís un equilibri entre centre i
perifèria, i que a la perifèria de la
societat totes les cultures i identitats
tinguessin el seu espai i estiguessin
còmodes. 
En definitiva, la integració de la immi-

gració és molt important i és necessa-
ri crear expectatives en la segona
generació per tal que siguin indepen-
dents de l’origen. Només d’aquesta
manera es pot arribar a una societat
coordinada. És necessari  compartir la
llei i la cultura catalana, aquesta és la
manera per no perdre-la. Hem de tro-
bar l’equilibri entre la cohesió i la diver-
sitat, i això ho hem de començar a fer
des de les escoles.

Els ponents de la conferència, l’escriptora Patricia Gavancho i Oriol Amorós i
March, secretari de la Comissió d’Immigració del Parlament de Catalunya.

RAFEL VIDAL

La biblioteca Francesc Candel acull una xerrada sobre la importància de mantenir les
expectatives de futur dels nouvinguts, tot i la crisi

L’increment del preu de la
vivenda a les grans ciutats ha
provocat que, al darrer procés
migratori, els pobles també fos-
sin receptors de nouvinguts

Els immigrants, quan arriben,
necessiten dignitat i oportuni-
tats o expectatives, i aquestes
eines cal donar-los el més
aviat possible

El Centre d’Estudis de Montjuïc va organitzar un recorregut el
passat 30 de maig per explicar els orígens d’aquest barri

RAFEL VIDAL

La passejada va acabar al celler Peña amb un porró de moscatell per a tots.

NOELIA BALDRICH

Francesc Boix, president de
l’Associació de Veïns del Plus
Ultra, va explicar durant la visita

que la majoria dels veïns assentats van
arribar de Sants a la dècada dels anys
20 i ells mateixos es van contruir les
vivendes. Les úniques directrius comu-
nes eren les mides: 6 metres de façana
per 14 de profunditat. “Es va convertir en
un barri més familiar que veïnal”, apunta
Boix. “A  partir dels 50, la llei d'expropia-
ció que prohibia qualsevol remodelació.

va propiciar la degradació del barri”, va
relata Boix. Dues hores de recorregut en
un assolellat diumenge que va culminar
al celler Peña, establiment emblemàtic
del 1927, amb una degustació gratuïta
per a tots els assistens d'un porró amb
moscatell. Actualment s’espera que
amb la llei de barris s’efectuï la remode-
lació del Plus Ultra. Per gaudir d’aquest
barri res com assistir a la Trepitjada de
Raïm al carrer, que se celebra en el
marc de les festes de la Mercè els dies
17, 18 i 19 de setembre.

Visita guiada al Plus Ultra
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Imma Moraleda
Regidora del Districte de 
Sants-Montjuïc

El temps passa ràpidament, tant que ja tornem  a
ser a l'estiu, això vol dir que de nou tenim aquí les
festes de la Marina, Bacanals de Barcelona, que
com sempre, ens marquen l'arribada de l'estiu i del
conjunt de festes majors del districte. Les quals
comencen amb aquestes i acaben al mes d'octubre.
Una altra mostra de la rapidesa del pas del temps, és que ja som a la sisena
edició d'aquesta Festa Major , sembla que fa quatre dies quan la Unió
d'Entitats de la Marina, va iniciar la iniciativa que anava més enllà d'una activi-
tat festiva, era el fruit de l'esforç de les entitats del barri per oferir a la ciutadania
un conjunt d'activitats lúdiques i culturals  i que en aquests moments, està ja
consolidada com una més de les que formen part del conjunt de festes d'estiu
de la ciutat de Barcelona 
Tot un seguit de propostes lúdiques, esportives, d'espectacles, etc. entre les
quals de ben segur en trobareu més d'una del vostre gust.
Com sempre, podreu gaudir d'un munt d'activitats per a tothom -per als infants,
per als joves i per als grans-,ubicades en diferents indrets emblemàtics del
barri.
La Matinada Esportiva, una  de les activitats esportives importants en el marc
d'aquesta Festa Major. A més d'altres activitats, com ara el concurs de Paelles,
el Festival Artescape  en l'espai alternatiu "La Bàscula" i com a actua-
ció principal el concert de Kiko Veneno, son només una mostra de
totes les activitats que teniu preparades.

Aquestes festes son una bona ocasió per promoure i gaudir de l'ús
social i lúdic de l'espai públic .
No vull deixar d'expressar el meu reconeixement a l'important esforç
de col·laboració entre les entitats i els veïns i les veïnes de la
Marina, des d'aquí us animo a continuar treballant en aquesta línia.  
Bones festes de la Marina. Bacanals de Barcelona! 

Antoni Guillén
President de la Unió 
d’Entitats de la Marina

L’estiu ens dóna vida, tots sortim al carrer
a xerrar amb els amics i les amigues, els
nostres fills i filles juguen fins que marxa
el dia, és el moment de compartir, és el
temps de fer un parèntesi, el que necessitem per guanyar temps
per descansar, perquè estem convençuts que quan acabi aquest
estiu tot anirà millor.
Des de la Unió d’Entitats de la Marina, us desitgem un feliç estiu i
per això hem continuat treballant per organitzar la sisena edició de
les Festes de la Marina (Bacanals de Barcelona), que comptaran
amb tota mena d’espectacles, música, ball, esport, teatre i activi -
tats infantils, on la majoria dels protagonistes seran la gent de la
Marina, des dels més petits fins a la nostra gent gran.
Les iniciarem el divendres 18, amb el pregó, i les finalitzarem amb
la revetlla de Sant Joan. Un any més, continuarem apostant pels
espectacles i activitats de les entitats de la Marina, i com a activi -
tat central gaudirem d’un gran concert, el dissabte, amb Kiko
Veneno.
Com ja sabeu, aquestes festes són possibles pel treball de molts
veïns i veïnes que durant mesos s’han dedicat a organitzar aquest
gran esdeveniment de la Marina. I també perquè continuem amb
la complicitat del Districte, amb qui compartim la gestió d’aques-
tes festes, amb el suport de la regidora Imma Moraleda.
Volem manifestar un especial agraïment a totes les empreses
(Consorci de la Zona Franca, la Fira de Barcelona, Santiveri i
Wala) i els comerços dels nostres barris que, juntament amb el
Districte, han aportat els recursos que necessiten aquestes festes.
Esperem que gaudiu de les Festes de la Marina 2010, i fem un any
més unes festes cíviques que enforteixin els lligams dels nostres
barris i la nostra convivència. 

- Apte per a tots els públics.

- Porta la teva fotografia amb les teves
dades (nom, cognoms i telèfon de con-
tacte).

- Les fotos que facis, fes-les en color.

- Presenta-les en un paspartú de 30x40
cm., rígid i vertical.

- Per tal de concursar-hi, porta la teva
foto al C.C. Casa del Rellotge, entre el
18 i el 25 de juny, dins d’un sobre on
posi: FOTOBACANAL.

- Si guanyes, cediràs els teusdrets
d’autor als organitzadors del concurs i
la teva fotografia quedarà exposada al
vestíbul del C.C. Casa del Rellotge i al
local de la Unió d’Entitats de la Marina.

- Farem un acte d’inauguració de l’ex -
posició, on es liurarà el premi a la foto
guanyadora. Aquest acte es farà el 2 de
juliol a les 21.00 hores, a la Casa del
Rellotge, dins de l’activitat Divendres a
la fresca.

- El premi serà d’una dotació de 150
euros.

- El jurat de Fotobacanal estarà format
per la directora del centre cívic Casa
del Rellotge, la responsable de cultura
de la Unió d’Entitats de la Marina i un
membre del club de fotografia del C.C.
Casa del Rellotge.

BASES DEL CONCURS
FOTOBACANAL
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Diumenge 20 de juny

Plaça de la Marina

10.00 Plantada de Gegants
Participació dels Gegants de Sants, de
Poble Sec, de Sant Andreu del
Palomar, de Bellvitge, de Casablanca,
de Masquefa, del Casc Antic, i Gegants
de la Marina.

10.00 Parc inflable per a tothom

11.00 Trobada Castellera

18.00 Trobada d’Esbarts i
Bastoners
Esbarts Bàrkeno de la Marina, Vila de
Esplugues, de Sant Adrià, i Bastoners

d’Esplugues, del Raval i de Gràcia

20.00 Espectacle de les Entitats
Havaneres a càrrec de Folk Montjuïc

Parc de Can Farrero

10.30 Concurs de Paelles
A càrrec del centre cívic Casa del
Rellotge

Carrer del Foc

22.30 Ball per a la gent gran

La Bàscula

18.00 Festival Artescape
Concert hip-hop, mural urbà i break
dance

El Polvorí

9.00 Campionat popular de
petanca

14.00 Picnic Popular 

18.00 Bingo a la plaça Llorca

Divendres 18 de juny

Plaça de la Marina

18.30 Refresc ‘La Marina’

19.00 Espectacle infantil 
La pilota màgica

20.00 Inici de les Festes 
Parlaments oficials i pregó d’inaugura-
ció, a càrrec de la Comissió de Festes
de la Unió d’Entitats de la Marina

20.30 Espectacle de les entitats 
Amb actuació de les agrupacions
Yerbagüena i Amanecer

21.30 Concentració de Diables i
Tabalers
Amb Guspires de Sants, Poble Sec,
Casc Antic, Àngels Diabòlics, Diables
Sant Vicens dels Horts, De l’Avern, De
Port

21.45 Inici del Correfoc

Sala Pepita Casanellas

21.00 Espectacle de claqué a
càrrec de la Cia. Clac&Roll

Organitza C.C. Casa del Rellotge

Carrer del Foc 

22.45 Final correfoc Diables
Amb lluïment i traca final

La Bàscula

22.00 Concert
Amb actuació dels grups Los
Eléctricos, The Benders i Brincadeira

Dilluns 21 de juny

Plaça de la Marina

10.00 Jornada esportiva per
als avis de la Marina

18.00 Tallers infantils
A càrrec de l’esplai La Platgeta i
els Mossos d’Esquadra

18.00 Mostra de parkour
Assoc. Joves Parkour Sants-
Montjuïc.

18.00 Lupita Mundi
Associació Mamá Latido

18.00 Tallers de salut
A càrrec del CAP Dr. Carles Ribas

18.00 Mercat d’intercanvi

19.00 Espectacle de les entitats
Funky, a càrrec del Centre Cultural
Ancora

La Bàscula

18.00 Els tallers en directe
Festa de final de curs. Actuació
dels alumnes i jam session.

Dissabte 19 de juny

Passeig de la Zona Franca
amb Foneria

9.00 Matinal esportiva
Bàsquet, futbol i karate al carrer

La Bàscula Esportiva

9.30 Matinal Esportiva
Torneig de Futbol 7, a càrrec de La
Nova Barcelona

Jardins de Can Farrero

9.00 Campionat de Petanca
A càrrec del Club de Petanca Casa del
Rellotge

Plaça de la Marina

9.30 Matinal Esportiva
V Cursa popular de la Marina.
Inscripcions via mail a la Unió
d’Entitats, a través del Club Esportiu La
Marina

9.30 Sortida tercera edat
Visitem les Coves de Gavà.
Inscripcions al local de la Unió
d’Entitats de la Marina. 

10.00 Gran Tabalada
Amb Guspires de Sants, Malèfica del
Coll, Tumm Tumm Prat, Tabals de
Rubí, Tabals de Sant Andreu, Tabals
de Poble Sec, República, K.K.K.
Cabrons d’Hospitalet, Tabalers de Port

11.00 Espectacle d’animació 
Entrega de premis de la Marina
Esportiva

18.00 Platginkana Familiar
A càrrec de l’espai La Platgeta

19.00 Espectacle de les Entitats
Country Line, a càrrec d’AV St. Cristòfol

20.00 Inici Correfoc Infantil
Amb Guspires de Sants, Prat, Poble
Sec, Casc Antic, Trapelles de Sant
Antoni, Diables i Diablesses de
Bellvitge i Espurnes de Port

20.00 Platginkana adults
A càrrec de l’esplai La Platgeta

22.00 Concert de rumba catalana
Papawa. Taller de Músics

Jardins de la Mediterrània

13.30 Cargolada Popular

IES Domènec o Montaner

17.00 Torneig de bàsquet
A càrrec del Club Esportiu La Marina

Carrer del Foc

Polvorí

12.00 Mossos d’Esquadra

12.00 Pallassos
Guerra d’aigua

18.00 Bingo

23.00 Trio Costa Blanca

24.00 Concert Gran
Kiko Veneno.

Dimarts 22 de juny

Plaça de la Marina

19.30 Espectacle de les enti-
tats
A càrrec d’Estrelles Altes

21.30 Nit de karaoke

Més informació a: www.bcn.cat/sants-montjuic

Dimecres 23 de juny

Plaça de la Marina

18.00 Escola de música Jam
Session

18.00 Jocs tradicionals d’arreu
del món
A càrrec de Temps de Barri

20.30 Arribada de la Flama del
Canigó
Encesa del Pebeter i Pregó

Carrer del Foc

22.30 Sopar popular de
revetlla
Inscripcions al local de U. E. 

23.45 Aeri de revetlla

24.00 Ball de revetlla amb
l’orquestra Cadillac

Parc de Cal Sèbio

21.30 Encesa de la foguera
de Sant Joan

El Polvorí

22.00 Gran sopar popular

23.30 Orquestra i Bingo

Activitat durant totes les festes

Fotobacanal. Fotografia les festes del barri
Concurs de fotografia organitzat per la U.E. la Marina i el C.C. Casa del Rellotge
Fes que la festa sigui immortalitzada, vine a les festes amb la teva càmera i plasma aquells moments més divertits, més emo-
cionants, més còmics, més entranyables, més festius!!!
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Moltes gràcies!

Organitza:

Patrocina:

Generalitat de Catalunya
Departament d’Acció Social 
i Ciutadania

Volem agrair a totes les persones i entitats la seva col·laboració i aportació 
desinteressada en l’organització d’aquestes Festes. A tots i totes,

Moltes gràcies!

Col·labora:

Administración de lotería Nº 137 - Costa ??Associació de venedors Mercat de la Marina ??B.C.N. - Quality, S.L. ??Clínica

dental Foneria ??Colegio Alfageme, S.L. ??Estanco papelería Lage ? Farmacia C. Barenys ? Farmacia Maria Cuscó ?

Farmacia Robert - Estelrich ? Farmacia Sala Bossy ??Foneria Unió S.L. ??Floristería Tere&Fills ? Fotosistema ? Francisca

Panades Mas ? Instalaciones Gisbert S.L. ? La Jijonenca ? Peluquería Valentín Rodela ? Plataforma cárnica ? Sastrería

Martínez ? Talleres El Port ? Xurreria Mare de Déu de Port ? Zona Dental ? Zona Òptica
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YAIZA GARCÍA  

No hay nada que hacer? Amb aquest sugge -
rent títol, Emilio Suárez Sánchez presenta
el seu nou llibre, una crítica social explica -

da a través del recorregut vital de l’escriptor, un
recorregut que passa per molts dels carrers de la
Marina. A través de la mirada de Suárez
Sánchez, el lector pot conèixer com van ser els
difícils inicis d’aquests barris i prendre una mica
de consciència dels esforços que van fer els seus
veïns per tal de conquerir els seus drets. 
Implicat sempre en les lluites ciutadanes, l’escrip -
tor fa una reflexió social que el porta a una con -

clusió clara: la gent ha oblidat els esforços que
van haver de dedicar per aconseguir certs drets i
millores, i ara estan permetent que se’ls arrabas -
sin, sense badar boca.
Una interessant mirada sobre el moment polític
que travessem, trufada de poemes de diversos
escriptors i de fotografies que representen
moments clau de la història d’aquest veí de la
Marina, però també del mateix barri.
El proper 10 de juny, a les 19 hores, l’Església de
Port acollirà la presentació d’aquest recull d’ide-
es, històries i reflexions, en un acte obert a
tothom.

El guardonats del Francesc
Candel reben el seu premi
OLGA MACHADO

El certamen literari Francesc
Candel, un dels més impor-
tants del districte de Sants-

Montjuïc, va guardonar els guanya-
dors de l’edició de 2010 en un acte
que es va celebrar el passat dijous
27 de maig, en una concorreguda
terrassa de la biblioteca Francesc
Candel. Els assistents a l’acte van
poder gaudir de la delectació musi -
cal dels violins del grup Pangaea. 
L’escriptor i membre del jurat David
Nel·lo va ser l’encarregat de pre-
sentar l’acte. Nel·lo va fer una intro-
ducció dedicada a homenatjar la
vida de l’escriptor que dóna nom al
certamen, Francesc Candel. Els
premis els organitza el Districte de
Sants-Montjuïc i les tres bibliote-
ques del districte; és per això que hi
participa gent del barri i d’altres zones de
Barcelona. Aquest any van ser candidates als
premis  21 obres en la categoria de relat curt
juvenil, 117 obres en relat curt adult, 111 obres
en poesia i 7 reportatges d’immigració.

Tant els finalistes com els guanyadors van ser
obsequiats amb un recordatori, en aquest cas,
un trofeu escultòric molt original. A més, els fina-
listes van rebre una dotació econòmica de 300
euros per gastar-se en llibres; i els guanyadors,
un ordinador portàtil.
Els guanyadors van ser Sònia Tomàs Martín, i
finalista, Clara Coromines Pardo, en la categoria

de relat curt juvenil; Jaume Calatayud Ventura, i
finalista, M. Dolors Giralt Quintana, en la catego-
ria de relat curt adult; Àngel Fabregat Morera, i
finalista, Neus Joanot Serra, en la categoria de
poesia; quant al quart premi en la categoria de
reportatge sobre immigració, desgraciadament
el premi va quedar desert.
La consellera de la Marina M. Jesús Pérez va
tancar el certamen literari dels premis donant
l’enhorabona als guanyadors i als finalistes de
totes les categories i també a tots els participants
que van ser en aquesta edició; també va agrair
al jurat la seva paciència i dedicació de forma
totalment desinteressada. Finalment, va recor-
dar l’estimat escriptor Paco Candel, a qui va
dedicar un petit homenatge a la seva tasca, a la
seva vida i a la seva obra.

Una passejada històrica i
social pels barris de la Marina

Els guanyadors del certament de 2010.

OLGA MACHADO

RAFEL VIDAL

Ana Montoro. Antropòloga

Aviat arribarà l’estiu i la crisi s’ha ins-
tal·lat oficialment al nostre país. Cada dia despertem amb
noves notícies sobre l’atur, les reformes econòmiques del
govern, la reforma laboral,  la pujada d’impostos i la inevi-
table vaga de funcionaris i, possiblement, la vaga gene-
ral. 
“Malos tiempos para la lírica”, deia la cançó del grup
Golpes Bajos, frase molt apropiada en aquests dies de
por col·lectiva, de mentides, de fraus mil·lionaris, de
comissions indegudes, de corrupció sense límit en els
nostres ajuntaments i d’ambició de poder desmesurada.
Mals temps per a l’honestedat i la solidaritat.
La crisi ens ha agafat a tots per banda i ens ha sacsejat
de tal manera que ens ha deixat estàtics, sense paraules,
sense saber què fer. Es parla de creativitat, d’innovació,
de la crisi com una oportunitat per canviar, però, com ho
pot ser quan el nostre entorn està compungit, amb por de
perdre el poc que es té i amb falta de finançament per fer
un gir a les nostres vides? És difícil canviar una crisi per-
sonal o empresarial, quan el nostre entorn no està recep-
tiu, sinó que està contret, a l’espera de la reacció del
govern i de la seva negociació amb els empresaris, els
financers i els sindicats. En aquests moments de malpa-
rada economia, hem d’esforçar-nos per ser positius i pen-
sar que és possible canviar el panorama general, posar
de la nostra part per aconseguir un canvi d’estratègia polí-
tica, econòmica i social, un canvi d’escenari, més just i
solidari. Qui tingui més recursos, que els posi a disposi-
ció de nous projectes empresarials, i els polítics, que tre-
ballin amb serietat i responsabilitat de manera conjunta
pel desenvolupament de la societat del país.
Aquesta realitat econòmica i social és la que tenim i hem
de ser honestos i solidaris per poder  afrontar-la i superar-
la. Pero “estonoloarreglamosentretodos.org”, sino som
capaços de fer un front comú entre la classe política,
financera, empresarial, sindical, treballadora i la societat
civil. Temps dolents per a la lírica, però desitgem que
siguin bons per a les noves idees, per als joves emprene-
dors i per a la justícia social.

La categoria de reportatge sobre 
immigració va quedar deserta

Temps dolents per a
la lírica!
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Dissabte 3 de juliol

20.00 Concurs de pesca de mar
Lloc: Platja del Prat de Llobregat

10.00 Fútbol Sala per veterans
Lloc: IES Lluís Domènech i Muntaner

22.00 Sopar d’Entitats
Lloc: Locals de les AV.

Dilluns 5 i dimarts 6

10.00 i 17.00 Mostra de les Entitats
La mostra es clausurarà amb una copa
de cava. Lloc: Locals de les AV.

10.00 i 17.00 Torneig de ‘guiñote’,
mus i dòmino
Cal inscripció prèvia, a AV.

Dimecres 7 de juliol 

22.00 Cinema a la fresca
Visionat de la pel·lícula Malditos bastar-
dos, de Quentin Tarantino
Lloc: IES Domènech i Muntaner

Dijous 8 de juliol

19.00 Rondalla Sant Cristòfol

20.00 Jotes aragoneses
Lloc: IES Lluís Domènech i Muntaner

Divendres 9 de juliol

17.30 ‘Chupinazo’

18.00 Animació infantil
Pallassos Los Pipos i gran xocolatada.
Lloc: Carrer Platino

19.30 Coral Sant Cristòfol
Lloc: Pati del col·legi Ramon Casas

20.30 Actuació del grup Embrujo y
solera
Lloc: Pati del col·legi Ramon Casas

22.00 Sopar veïnal al carrer
Lloc: Pati de l’IES Domènech i Muntaner

23.00 Ball popular
Amenitzat per Disco Show Beach Party
Lloc: Pati de l’IES Lluís Domènech i
Muntaner

Dissabte 10 de juliol

10.00 Campionat de dòmino
Entre AV. St. Cristòfol, la penya Los
20+una i Associació Cultural Extremenya
Los Remedios

11.00 Cercavila
Diables de Port, amb gegants, i festa
amb els Mossos d’Esquadra.

12.00 Guerra d’escuma
Col·labora BCN Showw. Col·legis.
Sadinada popular
Lloc: Plaça José Sánchez Ríos

17.00 Petanca
Organitzat pel Club 8 de Maig.
Lloc: Pistes 8 de Maig

18.00 Exhibició esportiva
Lloc: Club Twirling Gornal. 

19.00 Actuació de jazz i flamenco
Actuació del Centre Cultural Estrelles
Altes. 
Lloc: Col·legi Ramon Casas. 

20.15 Exhibició de ball
Actuació de l’Escola de Gaitas e Danzas
Toxos e xestas. 
Lloc: Col·legi Ramón Casas

22.00 Sopar veïnal al carrer
Lloc: Pati de l’IES Domènech i Muntaner

23.00 Ball popular
Orquestra Ballaruca. 
Lloc: IES Lluís Domènech i Muntaner

Diumenge 11 de juliol

10.30 Benedicció de cotxes
Col·labora la parròquia de St. Cristòfol.
lLloc: Energia amb Bronze

11.30 Missa llatina
Lloc: Pati del col·legi Ramon Casas

13.00 Concurs de paelles
Inscripcions a l’AV. 
Lloc: entre col·legis.

18.00 Homenatge a les nostres
persones grans
Amb actuació de la Rondalla AV. Sant
Cristòfol

19.30 Havaneres
Grup Folk Montjuïc, amb degustació de
Ron Cremat. 
Lloc: Pati del col·legi Ramon Casas

20.30 Country Sant Cristòfol
Lloc: Col·legi Ramon Casas

21.00 Sopar veïnal al carrer
Pati de l’IES Domènech i Muntaner

22.30 Ball
Orquestra Fenomenom. 
Lloc: Pati de l’IES Domènech i Muntaner

00.20 Espectacle de làser multi-
mèdia
Focs artificials amb làser. 
Lloc: Pati de l’IES Domènech i Muntaner

FESTES SAN CRISTÒFOL
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JESÚS MARTÍNEZ

L’escriptora María Ángeles
Medina xipolleja a les cafeteries
escandaloses on el silenci s’a-

cull en els paraigüers, i en elles,
María Ángeles prepara poemes solts
amb la gràcia d’un colibrí d’accent
gongorí: “Hay tristeza… y en su alma
/ donde le vive el dolor / no cabe la fe
que calma / pidiendo resignación, / ni
caben los que se callan / la verdad
de una razón”. Publica Por los cami-
nos del verso (Ediciones Carena),
una antologia amb els seus millors
endecasíl·labs, postergada massa
temps pel seu afany, per nens que
llegeixen contes de pirates en lloc de
versos reals.
Por los caminos del verso consta de
31 poemes sense connexió aparent,
en la comissió permanent de la
magistratura de la seva bellesa, amb
la inclinació angelical de la direcció
artística del Teatre Real, i amb les
comparances lluminoses del crític
literari Terry Eagleton a El portero, i
amb l’aigua d’un mar enfosquit. 
Va néixer el 1942, de les fonts que
assorteixen les figueres de Jayena,

un poblet de Granada tan al seu aire
que no té pàgina web. De pare guàr-
dia civil i mare modista, qui teixia
amb la seva Singer les paraules per
les quals després ella s’enfilaria. “La
meva mare tenia l’obsessió que jo
estudiés o cosís”. María va escollir la
primera opció perquè brodar no és
sant de la seva devoció, tot i els
resos amb els quals va postular per a
novícia trinitària. Amb 13 anys, de la
mà de les seves germanes Francisca
i Conchita, es va pujar al tren de l’e-
migració amb destinació a Badalona,
amb el pèl i el somriure d’escarlata
del rostre dels humils camperols que
sortien de la terra per llaurar la ciutat.
“Vam venir amb el devessall de l’emi-
gració. No vaig saber el que era tenir
fam, però la pobresa es vivia.
Recordo la tristesa, però no m’agra-
da la tristesa, perquè sóc alegre i llui-
tadora. Ho sento, sóc així”. S’adorm,
escassament taciturna, inclinada per
mil·límetres pel menyscapte de la
seva paràlisi, que l’obliga a moure’s
amb tibantor des que tenia dos
anyets. “Vaig agafar un virus.
Plorava i plorava i la meva mare em
va agafar perquè no m’estava quieta
en el bressol. I un matí em vaig aixe-
car amb esclerosi a la columna”.
María Ángeles va escollir estudiar. I
va estudiar magisteri. Li agradaven
les lletres, i entre les lletres, La hoja
roja, de Miguel Delibes (“senzill i pro-
fund”). I li agradaven les matemàti-

ques, i entre els números i
l’aquarel·la d’equacions, la fórmula
d’Euler, en la qual es troba la base
del logaritme natural, una mica com
l’Espronceda dels teoremes (“al meu
oncle Paco li encantaven Lorca i
Bécquer. Li agradava cuidar la mètri-
ca i la rima. I a mi m’agradava la sin-
taxi, els morfemes, els lexemes...
Les matemàtiques no m’entusiasma-
ven, però em van arribar a entusias -
mar”).
Mentrestant, la seva mare va morir
d’una embòlia, i el seu record és un
altre conte, aquesta vegada

d’O’Henry: “La meva mare ens va
dur al col·le. A les vuit es va posar
malalta. Aquella nit va morir”. 
A María Ángeles Medina li costa
caminar, encorbada com les alzines
extremenyes, amb indolència i amar-
tellada amb el feu de l’idioma, afligi-
da per la greu malaltia que ha deslli-
gat les seves costelles, que la pun-
xen quan vol redreçar-se. 
“En aquesta vida ho he deixat tot:
l’ensenyament, els nens, l’amor… La
poesia, no. Com més escrivia, més
sanava. La poesia no l’he deixada”. 
Ni ha deixat els contes.

La veïna María Ángeles Medina
publica una obra de sentiments

La Marina

- Títol: ‘Por los caminos del verso’

- Autora: María Ángeles Medina

- ISBN: 978-84-93764-92-0

- Materia: Poesia

- Enquadernació: Rústica

- Mides: 12,5x21 cm.

- Pàgines: 74

- Llengua: Castellà

- Any de publicació: 2010

- Edició: 1a

- PVP: 12 euros

Entrevista a María 
Ángeles Medina, veïna
dels barris i autora de ‘Por
los caminos del verso’

Hoy te escribo Zona Franca
paseo de pescadores
y también a ti Marina
corazón de diez lugares.

Pude ver en el mar alas 
y en la arena vi un jardín
en paseos las palmeras
y el barrio el Polvorín.

Y siguió mi planta andando
recorriendo tu linda estepa
donde antes fue el arado
y rodando la carreta.

Eras el sustento preciado
de la Barcelona bona
siempre era tu costado
el que estaba en la cocina.

Manjares que ya se fueron
y quedaron para la historia
con cemento de taparon
y un silencio a tu memoria.

Eres Marina marinera
en ti duermen las olas
y también eres la era
donde pican las gaviotas.

Ahora son avenidas
done antes era rieras
y también fueron las sen-
das

que muerieron con las
rutas.

Te cambiaron el vestido
por otro lindo de seda
fuiste niña y creciendo
en esta tierra ya de tienda.

Eres Marina por marinos
los que besaban la mar
los que traían pescados
para el sustendo del hogar.

Y te pusieron la radio
para poder expresar
para que coja el oído
el buen hacer y pensar.

Alternativa Barcelona se
llamallama
una radio que se escuchauna radio que se escucha
tiene fuerza tiene llamatiene fuerza tiene llama
tiene corazón y lucha.tiene corazón y lucha.

Y me despido flor deY me despido flor de
alientoaliento
que eres sueño paraque eres sueño para
soñarsoñar
tienes color y vientotienes color y viento
y senda que da a la mar. y senda que da a la mar. 

Julio Aranda

Dos maneras de ver

Mirando desde la otra orilla,
tú ves civilización

yo veo cansancio, fatiga,
miseria y explotación.

Tú ves safaris de lujo,
fieras salvajes comiendo,
yo veo personas humanas
que se desangran por den-

tro.

Tú ves al negro, pintado,
bailando sobre su tierra,
yo lo veo aquí, ahorago, 
huyendo de tanta guerra.

Tú ves matanzas tribales,
que nos producen alergia,

yo veo multinacionales
explotando la miseria.

Tenemos la misma tierra, 
tenemos el mismo sol,

comamos todos, sin guerra,
siendo hermanos de color.

José Mª
2010
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Com fer viatges econòmics
Xerrada a càrrec de José Luís Alcubilla 
Hora: 19.00
Lloc: Biblioteca Francesc Candel (C. Amnistia Internacional, 10)

Dimecres 16 de juny

El llibre secret  
Per a nens i nenes, a partir de 5 anys
Hora: 18.00
Lloc: Biblioteca Francesc Candel (C. Amnistia Internacional, 10)
Cal inscripció prèvia.

>> Punt multimèdia
Informàtica, multimèdia, per a joves
Lloc: Centre de Barri La Vinya (Alts Forns, 87)
Contacte: 93 331 71 94

Diumenge 4 i dimarts 6 de juliol

Robòtica i Arduino  
Per a nens i nenes, a partir de 5 anys
Vols saber què s’ha de fer per construir un robot? Vine a
fer-ne un utilitzant Arduino, una plaforma de hardware lliure.
Experimenta i posa a prova les teves idees.
Hora: De 18.00 a 21.00
Professora: Sussana Tesconi
Lloc: Centre de Barri La Vinya (Alts Forns, 87)
Preu: Gratuït
Cal inscripció prèvia

Dimecres 7, dijous 8 i divendres 9 de juliol

Taller de ràdio  
Vols fer un programa de ràdio? Parlar del que t’agrada? O
punxar la teva música preferida perquè la pugui escoltar
tothom? Aquesta és la teva oportunitat. Apunta’t al taller per
aprendre a fer un programa de ràdio que s’emetrà per tota
la ciutat.
Horari: De 18.00 a 21.00
Professor: Toni Gassó
Lloc: Centre de Barri La Vinya (Alts Forns, 87)
Curs gratuït
Cal inscripció prèvia

>> Sales d’estudi
Del 10 de maig al 22 de juny 

Sala d’estudi Francesc Candel
La sala d’estudi també obrirà el cap de setmana previ a les
proves d’accés a la universitat. El dissabte 5  de juny, de
16.00 a 1 de la matinada; i diumenge 6 de juny de 10.00 a
1 de la matinada
Hora: Dill.-div. de 21.00-1.00.  
Lloc: Biblioteca Francesc Candel (Amnistia Internacional, 10)

>> Sortides culturals
Dissabte 22 de maig

Jardí Botànic de Barcelona
Hora: sortida a les 10.15 h amb transport públic
Lloc: Casa del Rellotge (Pg. Zona Franca, 116)
Preu d’entrada: 1,5 euros. Cal inscripció prèvia. 

>> Divendres a escena
Divendres 4 de juny

Pelo & Contrapelo
Espectaacle de teatre d’humor absurd a càrrec del Trio
La La La
Un espectacle total... Ballarines a la conquesta de tutú,
malabaristes impossibles, un mag estafador...
Hora: 20.00
Lloc: Sala Pepita Casanellas (Pg. Zona Franca, 185)
Preu d’entrada: 2 euros

Divendres 18 de juny

Melodies de Broadway
Espectacle de claqué a càrrec de la cia Clac & Roll
Un homenatge amè i divertit a l’època daurada dels musi-
cals de Hollywood (1930-1955).
Hora: 20.00
Lloc: Sala Pepita Casanellas (Pg. Zona Franca, 185)
Preu d’entrada: 2 euros

>> Balls per a la gent gran
Dilluns 14 de juny

Balls de saló
Hora: 17.00 a 20.00
Lloc: Sala Pepita Casanellas (Pg. Zona Franca, 185)
Preu: Gratuït

>> Matinals per a tota la família
Diumenge 13 de juny 

Marcel sol
Espectacle de pallasso a càrrec de Marcel Gros
Un espectacle senzill, elemental i original! On un pallasso,
el Marcel, no vol estar sol i es presenta amb tota la seva
sensibilitat.
Hora: 12.00
Lloc: Sala Pepita Casanellas (Pg. Zona Franca, 185)
Edat recomanada: per a tota la família
Preu d’entrada: 2 euros

>> Temps de barri
Patis Oberts
Si necessiteu un espai on jugar, podeu venir als patis de
les escoles del barri 

CEIP Seat 
Pg. de la Zona Franca, 171-173 
Dissabtes i diumenges d’11 a 14 h 

CEIP Enric Granados
Pg. de la Zona Franca, 98 (entrada pel c. del Foc) 
Dissabtes i diumenges de 16 a 19 h 

>> Activitats a la biblioteca
Fins el 12 de juliol

Exposició fotogràfica
El barri de Port Vell
Lloc: Biblioteca Francesc Candel (C. Amnistia Internacional,
10)

Dilluns 14 de juny (fins el 14 de juliol)

Exposició Rodrigo Martín  
Pintura i obra en paper
Lloc: Biblioteca Francesc Candel (C. Amnistia Internacional,
10)

Telèfons d’interès
EMERGÈNCIES 112
BOMBERS 080
CAPs:
Doctor Carles Ribas: 93 223 28 88
La Marina: 93 298 88 50

Districte de Sants-Montjuïc: 93 402 70 00
Telèfon d’informació Ajuntament: 010

Biblioteca Francesc Candel: 93 332 53 75

Centre Cívic Casa del Rellotge: 93 432 24 89 
Centre Pepita Casanellas: 93 256 37 30
Centre Cívic La Cadena: 93 331 34 98
Web dels centres: www.bcn.cat/cccasadelrellotge

Agència de Salut Pública de Barcelona: 93 292 14 15
Telèfon de Sanitat Respon: 902 111 444
Centre de Serveis Socials la Marina: 93 296 79 69

Ludoteca Casa dels Colors: 93 223 34 56
Punt Multimèdia La Marina: 93 331 71 94
Punt d’Informació i Atenció a les Dones: 93 443 43 11



Posa’t en forma!

Quan arriba el bon temps, a qui
no li agrada estar en contacte
amb la natura? Vé més de gust
practicar activitats a l’aire lliure,
exercitar el cos mentre es
veuen paisatges rurals, fer exer -
cici físic pujat en una bicicleta
o, per als més tranquils, practi -
car senderisme... Hi ha moltes
opcions per no avorrir-se a l’es -
tiu i posar-se en forma! A la
biblioteca Francesc Candel us
oferim un munt d’idees per des -
envolupar les vostres aficions
esportives. Trobareu llibres amb
propostes de diferents activitats
físiques per practicar dins i fora
de la ciutat, només cal triar-ne
la vostra! Tennis, pàdel, fitness,
natació, vela, busseig... És
qüestió de tenir en compte les
condicions físiques de cadascú,
buscar una activitat que ens
sembli engrescadora, proposar-
se reptes, assessorar-se bé i...
endavant! Ja es pot començar a
practicar l’activitat esportiva que
trobem que ens resultarà més
enriquidora i ens faci
sentir en forma!

El far
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En Magí i la Quimeta, els primers gegants que es van fer a la
Marina, van tornar a casa seva, la Casa del Rellotge, el passat 15
de maig. Desde llavors, les dues figures romanen en exposició
permanent a banda i banda de l’ascensor de l’equipament. 

RAMON ANGLÉS

Alumnes de l’IES
La Mercè filmen un
documental
YAIZA GARCÍA

D otze alumnes de l’IES La Mercè van
participar en el rodatge d’un documen-
tal sobre el barri de la Marina. La

pel·lícula forma part d’un projecte dut a terme
per la productora audiovisual Connectats, que
pretenia mostrar diversos barris des del punt
de vista dels seus joves.
Càmera en mà, els joves van recórrer el mer-
cat ambulant que es fa al carrer del Plom, el
mercat de la Marina, el Polvorí i el cementiri
de Montjuïc, entre d’altres.

Els documents que van sorgir del treball dels
joves, havien de servir per apropar llocs que
la gent no coneix, sobretot de barris perifè-
rics, a indrets més cèntrics, per tal de trans-
metre que aquests també pertanyen a
Barcelona.
Els treballs que es van realitzar van estar
exposats del 19 al 21 de maig a l’estació de
metro de Diagonal, en tres pantalles gegants. 
L’objectiu del projecte era crear una cartogra-
fia urbana audiovisual, a partir del registre
dels diferents barris que componen els dis-
trictes des del punt de vista, habitualment
postergat, dels joves. El resultat d’això va ser
una incursió al territori, que va generar apro-
pament i participació ciutadana. La finalitat de
tot plegat era facilitar un intercanvi de punts
de vista que permetés reflexionar des de la
pròpia intervenció dels veïns.

Els carrers del barri
de la Marina es van
convertir en un plató
cinematogràfic
improvisat

La visió que els
joves tenen dels
seus barris va que-
dar reflectida en els
treballs
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La joventut a
Catalunya en dades
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“Els joves catalans d’avui
dia són més vulnerables”

La Secretaria de Joventut de la
Generalitat està acabant de
perfilar el nou Pla de Joventut

de Catalunya, que guiarà les políti -
ques encarades a respondre a les
necessitats dels joves durant els
propers deu anys. Eugeni Villalbí,
secretari de Joventut, exposa la
seva visió sobre la situació actual.

YAIZA GARCÍA

Com a expert en joventut que ets,
com definiries la joventut de
Catalunya?
Aquesta és la gran pregunta que no
té resposta. La joventut de Catalunya
no té una única definició, és una
suma de moltes coses. El que sí que
comencem en definir-la una mica, a
través de la Llei de Joventut en la
qual s’està treballant. Quant a fran-
ges d’edat, estem entre els 16 i els
29, però quant a models de joves, hi
ha diferents realitats, joves amb dife-
rents necessitats i problemes. El que
sí que m’agrada és definir la joventut
com una de les franges més vulnera-
bles de la societat (hi ha un 29,9% de
taxa d’atur juvenil), i un sector dels
més canviants (s’ha passat d'un 3%
d'immigrants el 2003 entre gent jove,
a l’actual 25%). Aquesta vulnerabilitat
és un punt nou, ja que fins ara cada
generació jove es trobava amb coses
millors que la generació jove anterior.
La joventut actual, però, ha fet unes
passes enrere respecte les genera-
cions anteriors.
Què és el Pla Nacional de Joventut
de Catalunya?

És el full de ruta de la política de
joventut. És el qui, el què i el com. Es
tracta de fer polítiques centrades en
aquesta vulnerabilitat que tenen els
joves per crear el seu projecte de
vida, en l’emancipació... I això ho
hem de fer d'una manera coordinada,
els ajuntaments han de rebre recur-
sos de la Generalitat per poder fer
aquest treball. Hem de treballar el tei-
xit associatiu, perquè és marca de
país, i hem de generar programes. El

Pla Nacional és un compromís amb
les entitats, amb els ajuntaments i
amb els partits polítics, per tirar enda-
vant, a deu anys vista, unes políti -
ques de joventut d’intentar canviar,
per tal de passar d’aquesta vulnerabi-
litat a un nivell de benestar dels joves.
El Pla Nacional és un compromís,
més enllà d’una legislatura, d’on en
sortiran al voltant d’uns 25 compromi-
sos concrets amb la joventut catala-
na, per realitzar en els propers deu
anys.
El Pla s’ha renovat per donar res-
posta a les noves necessitats.
Quines són aquestes noves neces-
sitats?
Un dels punts importants, a banda de
la feina i l’habitatge, és el tema dels

nouvinguts. Avui dia, un de cada qua-
tre joves o és fill d’una família nouvin-
guda o és nouvingut. Per tant, ha
canviat el mapa social. Un altre ele-
ment nou serà dotar-nos d’un siste-
ma d’indicadors per tal de garantir
que el Pla Nacional s’acabi complint. 
L’any 1999 no hi havia polítiques cen-
trades en l’habitatge, en el treball i en

la formació dels joves. Era tot políti -
ques centrades en Canet Jove, en
albergs i en temps de lleure. Això es
continuarà fent, però ho hem inclòs
dins un marc de polítiques més gran.
Tenim tres eixos principals de treball:
la formació, l’àmbit laboral i l'emanci-
pació, que és l’objectiu de tot jove
que està format i té una feina. Aquest
any obrirem a tot el país una xarxa de
borses d’habitatge jove,  paral·lel
amb tot l’habitatge públic que s’està
fent.
Heu pres alguna mesura per conci-
liar el món estudiantil amb el pro-
fessional?
El jove acaba tenint un salari mitjà de
952 euros. Hi ha molta gent que creu
que estaria bé que el jove entrés
abans al món del treball, però jo
penso que el jove que necessita tre-
ballar per pagar-se uns estudis el que
més necessita és que es millori el sis-
tema de beques. La formació s’ha de
veure recompensada. Una persona
que fa sis anys que ha acabat una
carrera, no pot ser que estigui
cobrant el mateix que una persona
que tot just acaba de sortir de la uni-
versitat. 
Sovint es parla del desinterès dels
joves per la política, què n’opina?
Jo desmentiria que els joves no esti -
guin interessats per la política, però
sí que crec que hi ha un desencís
generalitzat. Passem uns moments
complicats, i cada cop ens costa més
de veure la llum al fons del túnel, ja
que no paren d'arribar-nos xifres
negatives. En un context així, qui no
perd la il·lusió per la política, pels par-
tits polítics i per tot? Qui no té la sen-
sació que aquí ningú no està fent
res? Més enllà d’això, crec que els
joves s'interessen quan realment hi
poden participar i quan hi ha idees.
Però per tal que els joves es sentin
implicats, cal anar a buscar-los allà
on són: als instituts, a les xarxes
socials d’Internet...
Per a la renovació del Pla s’ha dut
a terme un important procés parti-
cipatiu. Com el valoraries?
Hem anat a buscar els joves, com
deia, allà on es troben, i hem aconse-
guit contactar amb 10.000 joves i
rebre 42.000 propostes per al procés.
Crec que el nostre procés d'acosta-
ment als joves ha estat molt innova-
dor i que ha funcionat. És per això

que crec que tenen interès en les
coses quan hi poden participar.
Què opines del procés participatiu
per a la reforma de la Diagonal?
Crec que s’ha utilitzat com a eina de
màrqueting polític, i això no s’ha de
fer. Crec que la consulta és molt
important, jo hi he participat, i he
votat l’opció B, però la manera com
s’ha portat tot això, donant més
importància a la consulta en si matei-
xa que a la pròpia reforma, ha fet la
impressió que era més per vendre
una imatge que realment per saber
què opinava la ciutadania sobre el
tema. Per tant, crec que pot resultar
molt contraproduent que es faci una
consulta així i que justament es faci
d’aquesta manera, que no anima la
gent a participar-hi i que potser propi-
cia que no es facin altres consultes
després.
En aquesta consulta podien votar els
joves de 16 a 18 anys. Nosaltres
defensem que els joves puguin votar
a les eleccions, per tant aquesta ens
sembla una molt bona iniciativa. Però
cal entendre que és normal si els
joves no van a votar, perquè abans
mai no ho havien pogut fer. 
Creus que és encertada la decisió
del Govern central de reduir en un
5% el sou dels funcionaris?
És un moment de crisi i tots ens hem
d’estrènyer el cinturó. Però no només
el sector públic, sinó també el privat,
perquè si no, correm el risc que la

gent acabi percebent que sempre
són els mateixos qui acaben pagant
la crisi, i això no ens ho podem per-
metre. Ens hem d’estrènyer el cinturó
tots, però davant de tots, donant
exemple, els polítics. A més, la baixa-
da de sou hauria de ser esglaonada,
ja que dins el funcionariat hi ha rangs
molt diferents. Com més alt fos el
sou, més s’hauria de retallar, i a l’in-
revés.
I un cop dit tot això, i deixant clar que
ens moments de crisi tots ens hem
d’estrènyer el cinturó, hi ha coses
que són inconcebibles: les retallades
a les prestacions dels jubilats, perquè
ja són molt ajustades; i la llei de
dependència. No podem culpar les
persones dependents que demanen
un ajut i eliminar l’efecte retroactiu:
les persones en situació de depen-
dència tenen dret a rebre un ajut, i a
rebre’l des del primer dia que l’han
demanat, en el cas que aquest ajut
sigui favorable. No podem jugar amb
els sentiments de la gent ni amb els
més febles. 

“Tenim tres eixos de treball: la
formació, l’àmbit laboral i l’e-
mancipació”

“La consulta per la reforma de la
Diagonal s’ha utilitzat com a
eina de màrqueting polític”

“La reducció del sou dels fun-
cionaris hauria d’anar acompan-
yada d’una revisió dels sous del
sector privat”

“El Pla Nacional de Joventut de
Catalunya és el full de ruta per
les polítiques que cal seguir per
passar de l’actual estat de vulne-
rabilitat dels joves, a un estat de
benestar”

Entrevista amb EUGENI VILLALBÍ, secretari de Joventut de la Generalitat de Catalunya
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Cristina Feo duu el bronze
des d’Atenes fins a Sants

La karateka del
Mediterrani assoleix la ter-
cera posició al Campionat
d’Europa de Karate en la
categoria de + 68 quilos

JORDI GISPERT

Lluitadora i agressiva. Són els adjec-
tius amb què ella mateixa, Cristina
Feo, 31 anys, llicenciada en dret,

karateka des dels 6, defineix el seu estil
en competició. Uns qualificatius que, cer-
tament, li fan justícia i que caldria combi-
nar, a més, amb una mentalitat guanyado-
ra que s’entreveu a primera vista, i amb
una passió gran per aquest esport que ha
marcat la seva vida. 
No calen les preguntes quan a algú se li
il·luminen els ulls. Els seus brillen amb el
kimono posat. El Club Esportiu
Mediterrani la veu entrenar gairebé cada
vespre, al costat dels seus companys de
competició, acompanyada d’aquest som-
riure sempre contagiós. Els grans tatamis
europeus, com en aquest cas el de la ciu-
tat d’Atenes, la veuen en acció, la veuen
disfrutar i l’aplaudeixen, i això ja comença
a ser tradició, tot pujant al podi final.  
Estem parlant del passat dissabte dia 7 de
maig. La capital de Grècia es convertia
durant tot el cap de setmana en l’epicen-
tre d’una nova edició del Campionat
d’Europa de Karate i ella acabava de que-
dar eliminada de la final després d’un duel

que va tancar-se amb un 1-0 i amb algu-
nes decisions arbitrals polèmiques. Amb
el suport dels seus companys a la selec -
ció estatal, mirava de no caure en una
apatia que hauria estat contraproduent
quan encara restava un combat. La
il·lusió per una medalla d’or, o almenys
per una de plata que hauria merescut,
s’havia esfumat. Un altre caràcter potser
hauria sucumbit a la consolació. El d’ella
no. 
El gust amarg de la derrota quedava
compensat, i de bon tros, amb una victò-
ria al duel pel tercer i quart lloc que supo-
sava una medalla de bronze, la sisena en
europeus a nivell absolut i individual, que
la consagrava com una de les millors
karateques d’aquesta categoria de + 68

quilos en la modalitat de kumite (‘combat’)
contraposada a la de kata (‘exhibició’). 
És la culminació d’una feina ben feta que
cal tornar a escriure cada dia per mante-
nir-se al màxim nivell. No hi ha descans
per algú que vol competir amb esportistes
italianes, franceses o alemanyes, les de
millor nivell a Europa. Són un mínim de 3
sessions setmanals de més d’una hora de
durada. Treball físic per millorar el rendi-
ment, i treball tàctic per encarar situacions
de competició. Tot això combinat amb una
feina a la qual es dedica professionalment
perquè el món de l’esport segueix mal
repartit. Un futbolista pot guanyar una for-
tuna, però una karateka, per moltes
medalles que acumuli, no pot a vegades
ni pagar-se els viatges, com aquell qui diu.

Cristina Feo, però, sap que els diners no
ho són tot quan hi ha passió pel mig.
Contemplar un pavelló europeu des d’un
dels graons del podi supera qualsevol
contrapartida material. Aquesta art mar-
cial, nascuda com una combinació de tres
modalitats practicades a l’antiga Okinawa,
al sud de l’actual Japó, ha marcat la seva
trajectòria des dels 6 anys. Tot i que ja han
anat arribant anteriorment els èxits, als
darrers anys ho han fet de manera més
clara. Són els fruits de tota una vida..
Esperem que encara n’hi hagi d’haver
molts més. 

>> Nou camp als
terrenys de l’Energia 
Els terrenys de l’antic poliesportiu
Energia ja compten amb el camp
de futbol de gespa artificial que
acollirà els equips del Magòria,
mentre es facin les obres del com-
plex de Can Batlló. Tot fa pensar
que la propera temporada els
clubs esportius ja entrenaran al
camp de l’Energia.

breus

Cristina Feo, moments abans de la competició.
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